
SAMOUPRAVLJANJE — ZAVEST DELOVNlH LJUDI
IN MOČ DRUŽBE

SAMOUPRAVLJAVCI 0 SAMOUPRAVLJANJU ZA OKROGLO MIZO

,,Od tistega zgodovinskega trenutka, ko je Ijudska skupščina sprejela temeljni zakon o
gospodarjenju z državnimi podjetji — o prepustitvi tovam delavcem v upravljanje — s čimer je
bilo delavcem položeno v roke popolno zaupanje, da naprej gradijo družbeni sistem, kot sta ga
že zasejala bistvo in značaj NOB in socialistične revolucije, revolucije delavcev, narodov in
narodnosti, je bila ničkoiikokrat potrjena pravilnost te zgodovinske odločitve. Potrjena je bila v
praksi, z rezultati, ki jih dnevno uživa naš delovni človek in si zagotavlja trdno prihodnost, pa
tudi z rezultati, ki so jasni širšemu svetu. Če se je na začetku samoupravljanje omejevalo le na
odločanje delavcev o enostavni reprodukciji, se je skozi leta do danes razraslo na vsa področja
človekovega ustvarjanja in življenja z ogromnimi materialnimi in družbenimi uspehi, ki jih ne bi
dosegli, če tega družbenoekonomskega odnosa ne bi ustvarjali delavci sami," so v uvodu
ugotovili samoupravljavci in prcdstavniki družbenopolitičnih organizacij, udeleženci pogovora
za okroglo mizo, ki sta ga na temo „25 let samoupravljanja" 20. junija organizirala občinski
sindikalni svet in uredništvo Naše skupnosti.

t

Na pogovoru so sodelovali sa-
moupravljavci z bogato prakso
v samoupravnem delu v delov-
nih organizacijah ali krajevni
skupnosti, ki so bili za to delo
že nagrajeni s priznanji, in pred-
stavniki družbenopolitičnih
organizacii:

Stane Črne — Toplarna, Ivan
Zaletel - ZŽTP Centralne de-
lavnice, Ivan Kuhar - OK
SZDL, Matija Kuhar - KK
SZDL Moste, inž. Božidar Toni
- KK SZDL Polje, Janez Slove-
nec - Žito Ljubljana, Novak
Edo - OBS ZS, Jože Cvetkovič
OBS, Iva Tesner -OK ZSMS,
Marjan Dragar - Jav. skladišča
Dušan Dolamič-OK ZSMS.

Prav tako kot so bili enotni v
ugotovitvi o silnem razvoju in
uspehih, ki so rezultat samo-
upravljanja, so bili enotni v
oceni sedanjega trenutka, ki
pred nas postavlja velike dolž-
nosti, da v vsakdanji praksi do
podrobnosti uresničimo, kar
smo začrtali z novo ustavo, z
dokumenti 10. kongresa ZKJ in
kongresi drugih družbenopoli-
tičnih organizacij. Prav s to-
likšno mero odgovornosti so
udeleženci razgovora opozorili
na vrsto vprašanj in področij, ki
zastajajo ali kako drugače ovi-
rajo celovit razvoj samo-
upravnih odnosov.

DANES IMA DELAVEC
BESEDO IN NJEGOVA BESEDA
TUDf DRŽI

,,Samoupravljanje se je danes
široko razraslo, da preprosto ne
more biti področja, ki ne bi
bilo vključeno vanj. Eno z dru-
gim se prepleta. Zato samo-
upravljanje zahteva dogo-
varjanje in usklajevanje," je de-
jal Stane Črne in nadaljeval, da
pri njih 90 % delavcev zagotovo
ve, kaj se dogaja v delovni orga-
nizaciji, kako se ustvarjajo in
trošijo sredstva, kako se po-
stavljajo načrti in kako se jih
uresničuje. ,,Še posebno po
sprejemu nove ustave in po re-
organizaciji sindikalnili orga-
nizacij. Pobude so se začele pre-
tekati od spodaj navzgor. Danes
ima delavec besedo in njegova
beseda tudi drži," je poudaril
Stane Črne.

Janez Slovenec je najprej go-
voril o NOB, v katerem so na-
stali zametki današnje samo-
upravne ureditve. Zatem se je
spomnil, da je bilo še nekaj let
nazaj upravljanje delavcev v de-
lovnih organizacijah še skoncen-
trirano v položaju centralnih
organov - delavskih svetih in
upravnih odborih - , ki so od-
ločali v imenu delavcev. Delav-
ski sveti v delovnih enotah so
bili v povsem nemočnem polo-

žaju. Po novi ustavi in že po
njenih predhodnih amadmajih z
ustanavljanjem TOZD pa je na-
stala nova kvaliteta. ,,Takrat je
v delavce prišla neka spontana
želja, da se čimprej uresniči
ustavno načelo, ko delavec od-
loča o rezultatih svojega dela,"
je poudaril Janez Slovenec in
nadaljeval z ugotovitvijo, da
konstituiranje po novi ustavi
samo po sebi še ni prineslo de-
janskega upravljanja delavcev.
Tega še ni v vseh OZD in niti v
vseh TOZD v enaki meri. To je
predvsem odvisno od tega, ko-
liko so organizirane družbeno-
politične organizacije in kakšno
klimo ustvarjajo. Kjer je druž-
benopolitična klima ugodna,
kjer je razprava odprta, to-
variška in se angažiiajo vsi po-
samezniki, kjer je povezava med
delavci in strokovnimi službami
zagotovljena, kjer sta zago-
tovljena javnost dela in oboje-
stransko informiranje, potemje
uresničevanje ustavnih določil
skoz samoupravne akte v praksi
lahko in kvalitetno. Prav zato
posvečajo v Žitu veliko pozor-
nost izobraževanju delavcev, da
bi bili delavci tudi čimbolj
usposobljeni za samoupravno
delo in da se bodo lahko še
svobodneje odločali o svoji
bodočnosti.

Ivan Zaletel je v uvodu pove-
dal, da so delavci na železnici
glede samoupravljanja v slabšem
položaju, saj se od drugih de-
lovnih organizacij položaj pri
njih razlikuje v tem, da je to
obsežno združenje, ki je v tež-
jem ekonomske položaju. Pesti
pa jih tudi kadrovska proble-
matika z veliko fluktacijo.
Kljub veliki skrbi za izobraže-
vanje delavcev ti odhajajo v dru-
ge službe. Skoraj polovica za-
poslenih je iz drugih republik.
,,Nismo slabo obveščeni, le sa-
mostojnosti posameznih TOZD
skoraj ni, tako da je vprašanje,
kako in kje informiranje izko-
ristiti, saj poteka naše samo-
upravljanje v glavnem skoz sa-
moupravne sporazume; to paje
dokaj odmaknjeno od napred-
nega proizvajalca. Zato je tudi
interes za sodelovanje delavcev
zmanjšan in so to odraža tudi v
delagatskih odnosih."

VEČ P0Z0RN0STI ZB0R0M
DELOVNIH LJUDI

Za zbore delovnih ljudi po-
gosto pravimo, da so zelo dragi,
formalni in dolgi. Ivan Dragar je
o njih menil takole: ,,Zbori de-
lovnih ljudi so oblika nepo-
srednega odločanja delavcev.
Zato zaslužijo veliko več pozor-
nosti. Če vprašanja predhodno
obravnavamo po delovnih sku-

pinah, na katerih dajejo pri-
pombe in stališča, potem je
zbor delovnih ljudi pravzaprav
le usklajevanje med delovnimi
skupinami in ne usklajevanje
med posamezniki. Tak zbor je
kratek in učinkovit." Iz svoje
prakse je povedal, da so pred
kratkim v njihovi delovni orga-
nizaciji sprejemali samoupravni
sporazum o osebnih dohodkih,
kar je bilo prej pogosto pro-
blematično, to pot pa je bil
zbor delavcev kratek in uspe-
šen. Zakaj? Ker so samo-
upravni sporazum pred zborom
temeljito obravnavali po delov-
nih skupinah.

Janez Slovenec pa je dodal,
da je zelo pomembno, da pred
pomembnejšimi odločitvami, še
posebno če zadevajo medse-
bojne interese TOZD v OZD,
družbenopolitični aktiv izdelala
izhodišča, ki gredo skupno z
gradivom za zbore delovnih
ljudi v temeljito obravnavo po
delovnih skupinah. Tako se pre-
prečujejo skupinskolastniške in
druge tendence, delavcem pa je
to v veliko oporo.

Stane Črne pa je o delovnih
zborih dodal, da so ti včasih res
prepogosti, zaradi česar pride
do časovne stiske in slabe pri-
prave zborov. To se ne bi smelo
dogajati, ker je zbor neposredna
oblika odločanja, v katero so
vključeni tudi delavci, ki sicer
ne kažejo večjega interesa za
sodelovanje pri upravljanju.

V INFORMACIJIJE MOČ
0 infonniranju je Janez Slo-

venec dejal, da je temeljnega
pomena za udeležbo delavcev
pri odločanju. Zato moramo za
informiranje odgovarjati vsi; pa
ne samo za posredovanje zapis-
nikov, biltenov, časopisov in
podobno, ampak za informi-
ranje, ki je angažirano, po vse-
bini kar najširša paleta družbe-
nopolitičnih in strokovnih pro-
blemov, ki jih pomagamo od-
pirati in reševati. Tu imajo po-
membno vlogo strokovne
službe, da pokažejo in so spo-
sobne delavcu posredovati gra-
divo, ki ga bo razumel in se na
podlagi tega tudi odločal. Se-
veda pa je informiranje v de-
legatskem sistemu dobilo veliko
večjo širino, ki se ne more več
omejevati le na svojo OZD, delo
samoupravnih organov in
osnovnih organizacij, ampak
mora prevzeti tudi delo te-
meljnih in splošnih delegacij.

SAMOUPRAVUAVEC NAJ SE
IZOBLIKUJE 2E V REDNI
ŠOLI

Janez Slovenec je dejal, da bi
moral človek že v rednem šo-

lanju pridobiti neko stopnjo
.,samoupravljavskega obna-
šanja", tako da lahko ob pre-
vzemu delovnih dolžnosti, ki
mu jih nalaga konkretno de-
lovno mesto, prevzame tudi
odgovornost samoupravljavca.
Seveda ni treba ponavljati, kako
odločilncga pomena je izobra-
ževanje in informiranje za
upravljanje in delegatsko de-
lovanje.

Dušan Dolamič se je dotaknil
pripravljanja mladine za samo-
upravljanje v šolah. Za gim-
nazijo, na kateri so kot redni
predmet uvedli tudi samo-
upravljanje, je dejal, da so se
verjetno nanj preslabo pri-
pravili. S tem je mislil tako
pedagoške delavce in dijake kot
tudi delovne organizacije z bo-
gato samoupravno prakso in iz-
kušnjami bi lahko veliko pri-
pomogle pri uvajanju tega pred-
meta v življenje. Po njegovem
samoupravljanje ni predmet kot
napr. kemija ali matematika.
,,Ta predmet so prej neka pra-
vila našega obnašanja v sociali-
stični družbi, obnašanja sle-
hernega človeka na vseh pod-
ročjih življenja. Zato je ta pred-
met preprosto treba doživeti,
sprejeti vase. Povsem se zave-
damo, da bodo čez čas morali
mladi nositi breme razvoja sa-
moupravne družbe in napak bi
bilo, da bi se tedaj, ko bodo že
odločali, začeli šele učiti."

ZA DELEGATSKO DELOVANJE
M0RAM0 ŠE VELIKO
STORITI

Ko govorimo o delovanju de-
legatskega sistema in o dele-
gatskem obnašanju, mislimo
predvsem na delovanjc te-
meljnih delegacij za skupščino
in splošnih delegacij za samo-
upravne interesne skupnosti. Na
delegatsko obnašanje znotraj
delovnih organizacij ali znotraj
krajevnih skupnosti pa redkeje
pomislirao. Verjetno je tudi tu
vzrok, da na tem področju še
bolj zaostajamo - so v pogo-
voru potrdili samoupravljavci.
Bili so enotni v oceni, da je
delegatski sisteni zaživel, da se
je delo v temeljnih delegacijah
in konferencah še najbolj
uteklo, opozorili pa so, da so
gradiva pogosto preobširna in
pretcžko napisana, da so več-
krat kasno dostavljena in je za
razprave premalo časa; da bi v
nekaterih konferencah delegacij
najraje pošiljali vedno istega de-
legata; da delegati ne vedo,
kako se v skupščini sprejete od-
ločitve uresničujejo in da je za
delo delegacij treba bolj izko-
ristiti tudi informativni sistem
znotraj delovne organizacije.
Več težav pa je v krajevnih
skupnostih in še posebno pri
delu splošnih delegacij za samo-
upravne interesne skupnosti.
Predlagali so, da bi zdaj vsaj seje
skupščin SIS časovno uskladili,
da jim ne bi bilo treba tega
delati vsak dan, kot se to včasih
zgodi; v bodoče pa bo nujno
potrebno izvoliti za vsako SIS
posebno delegacijo.

Še posebno so udeleženci po-
govora opozorili, da so delegati
v delavskih svetih in drugih
organih znotraj delovnih orga-
nizacij še vedno obnašajo kot
člani. Stane Črne je povedal, da

so jili na zadnjem delavskem
svetu opozorili na delegatsko
obnašanje. na zastopanje in pre-
našanje stališč in ninenj de-
lovnih skupin. V Javrtih skla-
diščih so to napisali na vabilo,
je povedal Marjan Dragar; pa to
še ni kaj dosti pomagalo, zato
so se oprijeli dela v delovnih
skupinah, in sicer tako, da de-
legati o gradivu razpravljajo
pred sejo delavskega sveta —
kot temeljne delegacije pred
skupščino. Seveda se to še ni
vteklo, začeli pa so. Janez Slo-
venec — kot tudi drugi uprav-
ljavci iz delovnih organizacij —
so zaključili, da je predvsem od
aktivnosti družbenopolitičnih
organizacij v kolektivu in od
kakovosti informacijskega si-
stema odvisno, koliko časa bo
trajal proces vraščanja dela-
gatskih odnosov v našo misel-
nost, zavest in organizacijske
strukture.

KAKO POVEZOVATIDELOVNO
ORGANIZACIJO IN
KRAJEVNO SKUPNOST V
SAMOUPRAVNO CELOTO?

Inž. Božidar Toni in Matija
Kuhar imata oba bogate iz-
kušnje iz delovnih organizacij in
sta že več let aktivna družbeno-
politčna delavca v krajevni
skupnosti. Zato je povsem ra-
zumljivo, da sta v pogovor
vključila problematiko iz samo-
uprave v krajevni skupnosti.
Temeljna ugotovitev obeh je,
da samouprava v krajevni skup-
nosti zaostaja za samoupravo v
delovnih organizacijah, o ka-
terih je doslej tekla beseda.
Osnovni vzrok za to je — kot je
dejal inž. Božidar Toni — od-
maknjenost delovnih orga-
nizacij od krajevnih skupnosti
in predvsem nczaninianjc de-
lovnih ljudi za problematiko v
KS. ,,Delavci ano v delovni orga-
nizaciji aktivni tako na pod-
ročju samoupravljanja kot na
družbenopolitičnem področju.
V kraju kjer živinio, pa smo
nezainteresirani, čakamo, da
bodo probleme, ki nas pestijo,
reševali drugi. Zakaj tako? Ža-
kaj ne spoznamo resnice, da
moramo tako, kot skrbimo za
napredek tovarne skrbeti tudi
za napredek svojega kraja," je
orisal temeljni problem za-
ostajanja krajevnih skupnosti.
Matija Kuhar pa je ta odnos še
podkrepil z ugotovitvijo, da ne-
katere delovne organizacije na
območju njihove KS še do da-
nes niso delegiiaJe svojih de-
legatov v zbor delegatov KS, ki
šteje 50 delegatov in od teh naj
bi jih po statutu bilo 20 iz
delovnih organizacij. Poslali so
jirn statute, da bi se z njimi
spoznali 'in navezali sode-
lovanje, pa so doslej doživeli le
molk. Imajo nenehne težave z
udeležbo na sestankih, s sklepč-
nostjo in podobno, tako da se
morajo ukvarjati z ljudmi, na-
mesto da bi se ukvarjali s pro-
blemi. Matija Kuhar vidi rešitev
v večjem angažiranju vseh druž-
benopolitičnih organizacij v de-
lovnih organizacijah in v kra-
jevni skupnosti, tudi sindikata,
ZK in drugili organizacij, ne da
vse prepuščajo SZDL.

Problemi, ki smo jih prej na-
števali s področja združenega
dela, so v krajevni skupnosti še

za stopnjo bolj pereči. Tako je
Božidar Toni dejal, da je z in-
formiranjem, da občinski ča-
sopis ne zmore zadostiti vseh
potreb, je preobširen in od-
maknjen. Razmišljali so, da bi
vsaj vsake pol leta izdali infor-
macije v ciklostirani obliki, da
bi tako obvestili svoje krajane o
problematiki. Problem je z
zbori, ker so slabo obiskani, za
delegatska razmerja smo že za-
pisali, da so problem predvsem
splošne delegacije za SIS; pro-
blem je izobraževanje dele-
gatov, nekatere krajevne skup-
nosti še niso urbanistično obde-
lane - kako bodo potem
občine načrtovale in gradile
družbeni standard?

DA B0 SZDL PRISOTNA NA
VSEH PODROČJIH
DRU2BENEGA ŽIVUENJA

O socialistični zvezi kot no-
silki revolucionarnih misli OF,
ki je bila v teh 25 letih samo-
upravljanja prisotna na vseh
področjih družbenoekonom-
skega in družbenopolitičnega
življenja, je spregovoril Ivan
Kuhar. ,,Resje, daje bila SZDL
v tem obdobju manj prisotna v
delovnih organizacijah in da se
je manj ukvarjala z vprašanji
gospodarske narave. Bolj je bila
SZDL prisotna na krepitvi tako
imenovanili negospodarskih in
družbenopolitičnih dejavnosti.
Mislim pa, da je bila prav v tem
obdobju njena naloga, da krepi
socialno varnost, da so otrokom
zagotovljeni pogoji za šolanje,
za varstvo, vsem občanom
zdravstveno skrbstvo, kulturne
dobrine in ohianjevanje revolu-
cionarnih tradicij Osvobodilne
fronte," je dejal Ivan Kuhar.
Zatem je orisaJ vJogo SZDL pri
razvijanju samouprave — od
ustanovitve krajevnih skupnosti
do nove ustave —, katera SZDL
postavlja kot zvezo demokra-
tično organiziranih sociali-
stičnih sil v smeri povsem nove
kvalitete, ki jo zadolžuje za vsa
področja družbenega življenja,
tudi za gospodarstvo. Že ome-
njeno povezovanje med gospo-
darskimi organizacijami in kra-
jevno skupnostjo pri skupnem
načrtovanju in reševanju šte-
vilnih vprašanj, ki so po-
membna za delavca — občana,
je ena prvenstvenih nalog v tej
novi kvaliteti. Pri tem vprašanju
se je Ivan Kuhar dlje časa za-
držal pri vlogi zborov delovnih
ljudi in občanov v KS, zborov
delagatov KS in svetov kra-
jevnih skupnosti ter poudaril
pomembnost razprave, ki ta čas
teče v KS o družbenem dogo-
voru flnanciranja dela KS. Gre
za to, da delavci v KS in
TOZD odločajo, koliko sred-
stev bodo prispevali za zado-
voljevanje skupnih potreb v
kraju, kjer bivajo. S temjezelo
povezano načrtovanje v KS, v
katero se morajo vključiti de-
lovni ljudje. ,,Nova oblika kra-
jevne samouprave pa so tudi
sveti potrošnikov, ki so zapisani
v vseh statutih krajevnih skup-
nosti, a še niso zaživeli, kot bi
morali. Krajani imajo samo-
upravne pravice in dolžnosti, da
prek svetov potrošnikov vpli-
vajo na družbeno dejavnost v

(Nadaljevanje na 8. strani)
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(Nadaljevanje s 4. strani)

vseh oblikah potrošnje in mož-
nost vplivati na skupno in sploš-
no porabo," je zaključul Ivan
Kuhar.

VELIKO SMO DOSEGLI,
VELIKO NALOG NAS ŠE CAKA

Naš pogovor za okroglo mizo
je zaključil predsednik občin-
skega sveta zveze sindikatov
Edo Novak: ,,Nismo se dotak-
nili družbenega načrtovanja
tako v TOZD kot v KS, občini
in republiki — od dnevnih, me-

1 sečnih, letnih do dolgoročnih
programov. Nismo se pogovorili
o integracijskih procesih: Kaj
delavec — samoupravljavec pri-
čakuje od združevanja, še po-
sebno od povezovanja suro-
vinske baze s predelavo in pro-
dajo. Nič nismo rekli o delavski
kontroli, ki tudi še ni zado-
voljivo zaživela. Čas nam ne
dovoljuje, da bi spregovorili o
delitvi osebnih dohodkov in
družbenem standardu, o skupni
in splošni porabi, o kateri de-
lavec mora odločati. Pa še vrsta
drugih podrocij je, npr. nova-
torstvo in racionalizacija, raz-
lična druga prizadevanja za sta-
biiizacijo gospodarstva itn. Ven-
dar na koncu pogovora lahko
zaključirno, da smo v samo-
upravljanju veliko napredovaii,
da pa se povsem zavedamo še
obilice nalog, ki nas čakajo, da
bomo naš samoupravni sistem
izpeljali do take mere, da bo
delavec - samoupravljavec lah-
ko odločal na vseh področjih
svojega družbenega življenja in
dela.

Zapisal SLAVKO GERLICA
FotografiielVOGAJIČ


